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ÉVKÖZI 5. VASÁRNAP                               A év                        1– 4 oldal 

 

Olv.: Iz 58,7-10 – 1Kor 2,1-5 – Mt 5,13-16 

A tanítványok feladata  
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Bevezető énekünkkel a béke szelleméért imádkoztunk. Brutális a világ és 
igen nagy a sötétség! Minden okunk meg van arra, hogy kérjük Isten segítségét, hiszen igen 
nagy feladatra küld bennünket, mint bárányokat a farkasok közé!  
 

A kérdés az, hogy ebben a brutális és nagyon sötét világban 

képesek vagyunk-e megjeleníteni a Bárány szelídségét? 

 

Van-e keresztény válaszunk erre a mai szellemiségre? Kérjük ebben a szentmisében az Isten 
segítségét, mert ez az egyetlen kiút! Micsoda program és micsoda megtiszteltetés, hogy ezt a 

kiutat mutathatjuk az emberiség számára! Jó lenne, ha alkalmasak és képesek lennénk erre! 
Ezt kívánhatjuk annak a testvérünknek is, akiért ezt a szentmisét felajánljuk. 
 

A szentmisét élő Józsefért ajánljuk fel! Itt van az élő József, akiért imádkozunk? A felesége 
jelentkezik, ő kérte a férjéért. A magunk számára is kérjük Isten segítségét! 

 

Szentbeszéd 

Ti vagytok! 

Jézus nem azt mondja, hogy legyetek! 

Jézus nem azt mondja, hogy jó lenne, ha ti lennétek!  
Ti vagytok! 

Ti vagytok a Föld sója! 

Ti vagytok a világ világossága! 

 

Kedves Testvérek! A mai vasárnapon a küldetésünket kell tudatosítani magunkban! Hogyan 
értsük, mi módon tegyük? Minden asszony jól tudja, hogy fontos fűszer a só. Mindannyian 
tudjuk, hogy a só megakadályozza a romlást. Azt is tudjuk, ahhoz, hogy eligazodjunk a 

sötétségben, lámpát kell gyújtani. Nincs ezzel gond, ez a mindennapi világunkhoz tartozik. 
 

Jézus ezt a mindennapi emberi gesztust állítja a középpontba, hogy sózunk, fényt gyújtunk.  
Ennek sajátos üzenete van. Tapasztaljuk, hogy nagy a romlás! Tapasztaljuk, hogy ijesztően 
nagy a sötétség! Brutális a világ szelleme. A világ szelleme versenyszellem. Mennyi áldozata 
van a versenynek, amely nem szabályozott, bár a jogászok törvényeket alkotnak. 
 

Mennyire szabályozott a világ szelleme? Tapasztaljuk nap mint nap, mennyi az áldozat! 
Miképpen lehetünk mi a Föld sója? Miképpen lehetünk mi a világ világossága? Ebben a 
világban a keresztény jelenlét is már irtóztató, nincs helye a keresztény gondolkodásnak, 
egyébként is zavaró. Olyan zavaró a mi jelenlétünk ebben a világban, mint amilyen zavaró 
volt Jézus jelenléte abban a világban. Sokak számára zavaró a mi jelenlétünk! 
 

Jézus küldetését kell, hogy folytassuk! 
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Jézus azt mondta magáról, ő a világ világossága!  
Valóban paradox módon viselkedik és nyilatkoztat ki igen nagy igazságokat! Csak ilyen 
egyszerű dolgokra gondoljak, hogy Jézus, akit mindenki mesternek mond, akkor nem is 
mondták ki, de mi örömmel mondjuk:  Ő a világ tanítómestere! 
 

Jézus, a mester azt mondja: azért jött, hogy szolgáljon! 

Milyen Mester, aki szolgálni akar? 

 

A zsidók nem is örültek Jézus megjelenésének. Zavarta őket ez a Jézus, ők nem ilyen Jézust 
vártak, kicsit keményebbet, harcosabbat, igazságosztót, bírót. Az igazságról mondhatjuk:  
 

Jézus nem igazságot oszt, hanem igazságot szerez! 

Micsoda különbség!  Mi a Jézus igazsága? A szeretet! 

Mi a Jézus igazsága?  A rosszat jóval viszonozza! 

 

Akit bántás ér, aki úgy gondolja, hogy igazságtalanság érte, annak vajon mennyire válasz, 
hogy Valaki szereti? Nyilvánvaló, szívet melengető lehet, de… Amikor az ember egyszerűen 
tovább lép és nem viszonozza a rosszat rosszal, mindannyian tudjuk, hogy rendjén van ez így, 
különösen, ha érintettek vagyunk. Abban a pillanatban, amikor másról van szó, az ő 
hamisságát, rosszaságát megbocsátással viszonozzák, akkor már fölszisszenünk. 
 

Jézus minden törvény fölé emelte magát! 

Jézus mondta, hogy az ember nem a törvényért van, hanem a törvény van az emberért. Jézus 
lépten-nyomon átlépte a törvényt, de csak akkor, amikor jót kellett tennie. Megakadályozhatja 

a törvény a jónak megvalósulását? Jézus törvény fölötti volt, így is beszélt önmagáról, de a 
törvényt betartotta úgy általánosságban. 
 

Még egy paradox jelenség Jézus életéből: Szabad-e gyógyítani szombaton?  
A zsidók szerint nem, mert szombat az ünnep napja, az Istené, az Isten dicsőítés napja, akkor 
ne foglalkozzunk az ember nyomorával. Jézus másképpen gondolta. Föl is tette a kérdést: 
Szabad-e szombaton gyógyítani, vagy veszni-hagyni az embert? Nem érdekelte Jézust az 
emberek válasza, hanem egyszerűen tudta azt, hogy mit kell tennie! Nem lehet magára hagyni 
a bajban lévőt azért, mert szombat van. Ugyanakkor Jézus ünnepelte a szombatot!  
Jézus akkor viselkedett úgy, mintha ellene lenne a szombatnak, amikor bajjal találkozott! 

 

Ha mindezekre gondolunk, akkor a mi jelenlétünk ebben a világban ugyanilyen paradox! 
Jó lenne, ha mindezeket a feszültségeket, amiket Jézus megjelenített a maga korában, mi is 
képesek lennénk megjeleníteni. De jó lenne! Az istentelen világ bosszankodhat ezen, de 
számunkra meghatározó az Isten akarata, mert az Isten egymásra is bízott bennünket. 
 

Miképpen lehetünk mi a világ sója, a világ világossága?  
Roppant egyszerű a kérdés. A döntéseink fejezik ezt ki, a döntésünkben mindig benne van az 
Isten! A döntésünkben mindig benne van az Isten akarata! A só és a világosság megjelenik 
emberi kapcsolatainkban. Nincs itt látványosság, a só se látványos, csak jó ízt ad, csipetnyi is 
elég belőle! Az emberi történelemben milyen fontos volt a sóbányászat, fontos volt a 
kereskedelem a sóval. Milyen adókat fizettek, mert só nélkül nem lehet élni.  
 

A világosság magától értetődő: felkel a nap, világosság van. A sötétség is magától értetődő.  
Az embernek megadatik, hogy a legnagyobb sötétségben is elég egy gyertyafény és a sötétség 
legyőzhető! A fény áldása legyőzi a sötétséget! 
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Amikor mi ezen gondolkodunk, hogyan is vagyunk, 

akkor ez a döntésünkről szól, az életünk meghatározásáról szól! 

 

Amikor az ember az életútja értelmét akarja megfejteni, 
akkor megáll és föltekint! 

 

Aki só és világosság akar lenni,  

aki az Isten elgondolása szerint akar élni, annak szüksége van a felülről érkező üzenetre!  
Ezért volt olyan borzasztó számunkra: – amit a nyugati világ abszolút nem ért – mit is 

jelentett a rendszerváltozás? Előtte a kommunizmus bedeszkázta az eget, nehogy ideérkezzen 
bármi üzenet onnan felülről. Veszélyes üzenet a sötét, romlott világ számára. 
 

Mi annyira örültünk a rendszerváltozásnak, mert kinyitották az eget! Ma nem deszkázzák be 
az eget. Ma nincs szó hitről, nincs szó Istenről, nem is foglalkoznak vele. Közönyös az egész, 
sajnos ez a mi világunk nem is várja az égi üzenetet!  
Pedig égi üzenet nélkül nincs emberi élet, amely az örömünkre és a boldogságunkra van! 

 

Holnap a Máltai Szeretetszolgálat ünnepli 31. évfordulóját! 
Éppen erről beszélünk, hogy a Málta megsejtette az égi üzenetet, ami nagyon egyszerűen így 
fogalmazódik: szolgáló szeretet! Valamit megsejtettünk ebből az üzenetből és megszületett a 
Magyar Máltai Szeretetszolgálat és itt van. Hány ember életét meghatározza ez! Micsoda 
életek bontakoznak ki ennek az üzenetnek a jegyében. Égi üzenetet is mondhatnék!  
 

Jézus mondta: Én vagyok az út, az igazság és az élet!  
Micsoda fontos üzenet, mert ez azt jelenti, hogy minden út az emberhez kell, hogy 
vezessen! Ennek az útnak van csak értelme! Jézus az igazság! Mi az igazság? Az, 
hogy Jézus a szeretet Istene! Az, hogy igent mond az életünkre! Jézus az élet, az, hogy 
értünk van, értünk lett emberré, értünk áldozta oda az életét, a mi életünket szolgálta!  
Nincs e nélkül a szolgáló szeretet nélkül emberi világ, emberi élet! 

 

A mai vasárnapon ezen gondolkodunk, hogy is vagyunk só, hogy is vagyunk világosság? 

Így, hogy minden döntésünkben benne van az Isten! Ilyen egyszerű, benne van ez a felülről 
jövő üzenet: mi az Isten akarata! Ami az Isten akarata, az az akarata egyébként minden 
embernek! Csakhogy ehhez igazodni nem egyszerű!  
 

Mi az, hogy só és világosság? 

Az, hogy minden kapcsolatunkban benne van az Isten.  Minden kapcsolatainkban jelen van ez 

az ajándék, hogy küzdünk minden romlás ellen és minden ellen, ami kikezdheti az 

összetartozásunkat. Nem engedünk a sötétségnek, az ember alatti világnak, az Isten nélküli, a 
hit nélküli világnak, amelyben tobzódik az emberi önzés. Ez a romlás, ez a sötétség! 

 

Gondoljuk el, még Trump, az USA elnöke is azt mondja: 
Brutális világban élünk! Ha már ő is ezt mondja, akkor valóban valami nagy baj van. Igen, ez 
van. Ezért mondtam a szentmise bevezetőjében: 
 

Mi keresztények vagyunk az egyetlen válasz ebben a világban, 
ami kiutat mutat az emberiségnek 

ebből a romlásból, ebből a sötétségből!  
Micsoda kitüntetés! Ez a küldetésünk! 
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A kereszténység ezt jelenti, ezt a „szerepet,” 

ez az életünk üzenete, életünk mentsége a világ számára! 

 

Kérjük a Jóistent, hogy valóban ebben a nagyon brutális világban, ebben a versenyszellemű 
világban, ahol az előre jutás előtt nincs akadály, ebben valamiképpen a Bárány szellemét 
tudjuk megjeleníteni! Nem könnyű! Néha mi is farkasok vagyunk. Jézus azt várja tőlünk, soha 
se irigykedjünk a farkasok brutalitására. Soha ne barátkozzunk az ő szellemiségükkel! 

 

Sokkal szebb a mi programunk: 

a Bárány útja, a szelíd Jézus útja! 

A választ tudjuk: a rosszat jóval viszonozni! 

Nehéz! Majdnem lehetetlennek gondoljuk, 
pedig az egyetlen válasz! 

Az életünk legyen ez a válasz! 

 

+  A M E N  + 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Az áldással befejeződik a szentmise. Ahogy már említettem, a Máltaiak 

holnap a 31. évfordulójukat ünnepelik. Holnapután, 11-én, kedden a betegek világnapja 
lesz, a kórházban minden egyes beteget meglátogatunk. Délután 15 órakor lesz az ünnepi 
szentmise. Istenes Szent János a betegek égi pártfogója, ez nekünk sajátos ünnep. 
 

A héten Szent Balázs vértanúnak volt az ünnepe, Balázs áldást kaptak a jelenlévők. Aki nem 
részesülhetett ebben, annak lehetősége lesz a szentmise után. Adok egy általános Balázs 
áldást, akinek ez elég, annak befejeződött az itteni ünneplés. Aki külön szeretné Szent Balázs 
közbejárását kérni, az a szentmise után ezt is megteheti! 

 

+  Á L D Á S  + 

 

 


